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ZPRAVODAJ FARNOSTI
PŘI KOSTELE sv. TOMÁŠE V BRNĚ

Motto:

”
Všichni jsme jedno tělo, spojil nás Ježı́š.“

hymna VIII. světového setkánı́ mládeže
Denver – Velehrad 1993

Úvodnı́ slovo
Letošnı́ rok je rokem diecéze. Jeho

smyslem je posı́lit naši vzájemnou souná-
ležitost, uvědomit si své kořeny, objevit
různé dary a možnosti, které nám diecéznı́
společenstvı́ nabı́zı́, a stát se vı́ce lidem
Božı́m – tedy lidem shromážděným kolem
nástupce apoštola a pastýře tohoto lidu,
diecéznı́ho biskupa. V našı́ farnosti je, řekl
bych, co dohánět. Někdy vzniká dojem, že
cı́rkev jako by pro nás začı́nala i končila
na prahu našeho kostela. To, že si často

”
technicky“ vystačı́me sami, ještě nezna-

mená, že jsme skutečně živoucı́m organis-
mem, že máme vnitřnı́ napojenı́ na kmen,

že jsme ratolesti plné mı́zy a předevšı́m
bohaté ovocem. Zkusme tedy využı́t šanci
tohoto roku diecéze k našemu otevřenı́ se,
vzájemnému poznávánı́ a obohacenı́.

Jednou z přı́ležitostı́ jsou i poutě jednot-
livých děkanstvı́ do katedrály a setkánı́ s ot-
cem biskupem, během kterých je možno
se šı́řeji seznámit s diecézı́, biskupstvı́m,
ale i dalšı́mi farnostmi konkrétnı́ho dě-
kanstvı́. Pout’ brněnského děkanstvı́ bude
v neděli 23. zářı́ 2007 dopoledne. Prosı́m
vás, abyste si už nynı́ udělali v kalendáři
poznámku a počı́tali s tı́m, že se společně
vydáme

”
k prahům apoštolským“.

Váš farář Petr Vrbacký
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Informace
Aktuálnı́ děnı́ ve farnosti

• V neděli 20. května 2007 při mši svaté
v 9 hodin přistoupı́ děti z našı́ farnosti
poprvé ke svatému přijı́mánı́. Zhruba
o týden později, v pondělı́ 28. května 2007
při večernı́ mši svaté v 17.30, udělı́ našim
biřmovancům brněnský děkan a kanovnı́k
Václav Slouk svátost biřmovánı́. V neděli
3. června 2007 bude mši svatou v 9 hodin
přenášet Český rozhlas na stanici Praha,
celebrantem bude P. Norbert Badal OP.

• Ve dnech 12. – 14. 10. 2007 se
v Brně uskutečnı́ třetı́ ročnı́k bioetic-
kých dnů

”
Život je dar“. Na této me-

zinárodnı́ konferenci se účastnı́ci mohou
seznámit s nejnovějšı́mi poznatky v ob-
lasti etických otázek souvisejı́cı́ch s počát-
kem lidského života. Informace naleznete
na www.biskupstvi.cz nebo u duchovnı́ch
správců farnostı́.

• Biskupstvı́ brněnské a Masarykova
univerzita pořádajı́ společně kurz Uni-
verzity třetı́ho věku Živá teologie – Spi-
rituálnı́ dimenze člověka. Prvnı́ ročnı́k
třı́letého cyklu začı́ná v řı́jnu 2007, počet
mı́st je omezený. Bližšı́ informace rovněž
na internetových stránkách biskupstvı́ či
u duchovnı́ch správců.

• CM telogická fakulta Univerzity
Palackého nabı́zı́ pro akademický
rok 2007/08 rozšı́řenou nabı́dku
bakalářských a magisterských studijnı́ch
oborů. Podrobné informace najdete na
www.upol.cz/fakulty/cmtf/prijimaci-
rizeni.

• Do konce května je možnost se přihlásit
na farnı́ pout’do Svaté země (16. 10. – 25.
10. 2007), na kterou jste všichni srdečně
zváni. Podrobnějěı́ informace se dozvı́te
v sakristii, kde si také můžete zapujčit
DVD o Svaté zemi, které svým slovem
doprovázı́ otec Mojžı́š ze Slovenska (náš
poutnı́ průvodce).

• Výzva pro všechny: Já, kostelnı́k, jsem
v zářı́ založil novou úklidovou četu, která
se scházı́ pravidelně každých 14 dnı́ v pon-
dělı́ po večernı́ mši svaté v sakristii. Během
půlročnı́ho působenı́ se počet uklı́zečů a
-ček ustálil na počtu 6 dospělých + 3 děti
a to opravdu nenı́ moc. Rádi mezi sebou
uvı́táme i nové tváře. Nebojte se a přijd’te
pomoct, kýbl s vodou vás nesežerou.

• Odměna pro třı́králové kolednı́ky.
Zveme letošnı́ třı́králové kolednı́ky a jejich
kamarády na jı́zdu lodı́ po přehradě a
návštěvu zoo. Sraz je v sobotu 2. června
v 10.00 na přehradě u přı́staviště. Zájemci
necht’ se hlásı́ do 6. května v sakristii
u kosti, abychom objednali dostatečný
počet parnı́ků.
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Farnı́ pout’na Vranov

V úterý 8. května se uskutečnı́ pout’
našı́ farnosti na Vranov u Brna. Jste
všichni srdečně zváni. Půjdeme z Útě-
chova u Brna, cesta je dlouhá asi 6 km
a je schůdná i s kočárkem. Sraz pro pěšı́
v Útěchově na konečné bude v 9:30 hodin.
Pro ty, kteřı́ nemohou ujı́t trasu pěšky, je
možnost přijet autobusem. Autobus bude
přistaven v 11:00 u Janáčkova divadla před
restauracı́ Bohéma. Mše svatá na Vranově
začne ve 12:00. Po mši svaté bude od
14:00 hodin připraveno malé občerstvenı́
v mı́stnı́ jı́delně. Vaše přı́spěvky na spo-
lečný stůl budou velmi vı́tány. Pro ty, kteřı́
půjdou pěšky a bojı́ se, že by svůj přı́spěvek
k občerstenı́ neunesli, bude zajištěn odvoz
občerstvenı́. Zároveň budou přichystány
zábavné soutěže pro děti. Můžete se tešit i
na táborák a opékánı́ špekáčků.

Autobusy jedoucı́ na sraz:
– Autobus 43 Nádražı́ Královo pole 8:57

s přestupem v Soběšicı́ch nebo 9:12
jede přı́mo.

– Autobus 57 zastávka Merhautova 8:54
jede přı́mo, nebo 9:09 s přestupem
v Soběšicı́ch.

Určitě přijd’te.

Jan Keprt

Pozvánka
na farnı́ pout’do Svaté země

Nejsme žádnı́ cestovatelé. Byli jsme
sice v cizině, ale spı́še jen v sousednı́ch
zemı́ch, jen na koupánı́ k moři jsme jeli dál.
Cestovat do Svaté země byl náš celoživotnı́
sen, ale zdálo se nám to vždy přı́liš drahé.
Pak cena zájezdů trochu klesla, a tak jsme
se v roce 1999 vydali poprvé na pout’.
Bylo to se slovenskou cestovnı́ agenturou
a průvodcem byli dva slovenštı́ kněžı́,
z nichž jeden byl v Izraeli na poutnı́ misii.
Nebyl to běžný poznávacı́ zájezd, byla
to pout’, křest’anská pout’. Navštı́vili jsme
všechna mı́sta významná pro křest’any,
mnoho mı́st spojených se Starým zákonem,
viděli jsme poušt’ i úrodná pole, jezero
i moře. Slyšeli jsme spoustu informacı́,
byl ale i čas na rozjı́mánı́ starozákonnı́ch
přı́slibů i novozákonnı́ho naplněnı́. Byli
jsme nadšeni – ale přece nám cosi scházelo:
neměli jsme tam nikoho, s kým bychom
mohli ty naše zážitky sdı́let. Nakonec jsme
se přece jen sblı́žili s jednı́m manželským
párem z Prahy, to však bylo až na samý
závěr poutě. Je to opravdu tak: když vidı́m
či prožı́vám něco krásného, mám z toho
většı́ potěšenı́, když jsme tam dva nebo celá
skupina. Zážitek pak mnohem déle doznı́vá
a zase se vracı́, když se se spolupoutnı́ky
setkáváme.

A nám se to podařilo: před dvěma lety
jsme jeli do Svaté země znovu, tentokrát
nás bylo z našı́ farnosti sedm a připojilo
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se pár dalšı́ch přátel. Přesto, že jsme ces-
tovali se stejnou agenturou a putovali po
stejných mı́stech, přesto, že nás provázel
stejný průvodce, zážitek byl ještě silnějšı́
než na prvnı́ pouti. Byli jsme tam totiž
spolu. A prožitek se znásobil, stejně jako
vzpomı́nky a svědectvı́:

. . . původně se mi moc nechtělo jet, ale
to, co jsem tam prožil, nikdy nezapomenu:
Božı́ hrob, večeřadlo, hora Tábor, český
text Otčenáše v kostelı́ku na Olivové hoře...

. . . bála jsem se, že se tam střı́lı́. Nic
nebezpečného jsme tam neprožili, jen jsme
potkávali ozbrojené vojáky. A ted’ se za
Svatou zemi modlı́m spolu se žalmistou:
Vyprošujte Jeruzalému pokoj . . . (Ž 122,6)

. . . dodnes mám kousek olivové větvičky
z Getsemanské zahrady – připomı́ná mi,
abych byla vděčná Ježı́šovi za jeho krůpěje
krve . . .

. . . křı́žovou cestou v Jeruzalémě jsme se
museli doslova procpat mezi obchůdky a
zástupy turistů. Možná to bylo podobné
i na Ježı́šův Velký pátek. Jak jinak ted’
prožı́váme pobožnosti křı́žové cesty...

Přátelé, farnı́ pout’ do Svaté země se
blı́žı́. Řı́ká se, že Svatá země je páté
evangelium. Být na mı́stě, kde se Kristus
narodil, kde kázal a kde svou smrtı́ potvrdil
svou lásku k nám, to je mimořádná přı́le-
žitost k povzbuzenı́ vı́ry. A to je vlastně cı́l
této pouti.

Augustin a Viola Svobodovi

Slovo nemocným

”
Bud’vůle tvá jako v nebi tak i na zemi.“

Mt 6, 10

Apoštolové viděli Ježı́še, když se mod-
lil, a proto ho prosili, aby je naučil se modlit
tak, jako se modlı́ on. Naučil je modlitbu

”
Otčenáš“. Je to jedna z nejznámějšı́ch

modliteb a zná ji většina lidı́. Tı́m, že se
tuto modlitbu modlı́me často, se může stát,
že se ji modlı́me mechanicky a plně si při
tom neuvědomujeme jejı́ obsah, a proto
nenı́ v našem životě dostatečně účinná.

Kristus Pán chtěl, abychom si při mod-
litbě plně uvědomovali, že se v nı́ obracı́me
k všemohoucı́mu Bohu a že se k němu
obracı́me s naprostou důvěrou jako k Otci,
který nás má rád a který je ochotný a
schopný nám dát všechno, co potřebujeme.
Otcova láska k nám se projevila tı́m, že
nám dal svého jednorozeného Syna jako
Vykupitele a našeho Přı́tele. Tak jako pro
Ježı́še byla v Getsemanské zahradě jeho
modlitba k Otci výrazem snahy dokonale
splnit Otcovu vůli, i když to bylo spojeno
s nesmı́rným utrpenı́m, podobně se máme
obracet k Otci v každé životnı́ situaci
s naprostou důvěrou v jeho působenı́ v na-
šem životě i tehdy, kdy se nám zdá tato
situace velmi těžká nebo beznadějná. Tam,
kde my lidé neznáme žádné řešenı́, tam
jich má Bůh ve své všemohoucnosti velké
množstvı́. I tehdy, když se zdá všechno být
ztracené, je Bůh Pánem každé situace a zná
cı́l, kterého chce dosáhnout. On ho dosáhne
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i tehdy, když budou okolnosti takové, že se
bude zdát, že cı́le dosaženo být nemůže.

Když se obracı́me v modlitbě k Bohu
jako k Otci, obracı́me se k němu spolu
s Ježı́šem, Božı́m Synem, a proto je naše
modlitba účinná, protože on prosı́ spolu
s námi. Má-li být naše modlitba taková,
že ovlivnı́ náš život, musı́me mı́t snahu,
abychom celým svým postojem byli od-
hodláni dokonale plnit Božı́ vůli ve svém
životě a aby v našem životě nebylo nic, co
by nás od Boha vzdalovalo. Čı́m budeme
mı́t většı́ sı́lu a důvěru v Boha, tı́m vı́c bude
ovlivňovat náš celý život a tı́m budou naše
modlitby účinnějšı́.

J. Šik

Katolická charismatická
konference

letos v Brně

Katolickou charismatickou konferenci
organizuje v České republice od roku
1989 hnutı́ Katolické charismatické ob-
novy. Jedná se o čtyřdennı́ akci duchovně
formačnı́ho charakteru, určenou pro členy
a sympatizanty hnutı́ Obnovy, ale i pro
křest’any jakékoli spirituality i pro tzv.
hledajı́cı́. Za účelem duchovnı́ho i lidského
povzbuzenı́ a hlubšı́ křest’anské formace
se zde setkávajı́ dva až tři tisı́ce křes-
t’anů z celé ČR (katolických laiků, rodin,
kněžı́, řeholnı́ků i křest’anů jiných cı́rkvı́),
přičemž zájem o konferenci každoročně

vzrůstá. Nedı́lnou součástı́ programu bývá

”
dětská konference“, proto konferenci na-

vštěvuje stále vı́ce rodin s dětmi, které by se
těžko mohly účastnit klasických exerciciı́.
K děnı́ na konferenci patřı́ i kulturnı́ vyžitı́
– divadelnı́ představenı́, koncerty apod.
Lze ji v neposlednı́ řadě také přı́jemně
spojit s poznávánı́m pamětihodnostı́ a krás
města, které konferenci přijme.

Letošnı́ 18. ročnı́k katolické charisma-
tické konference se uskutečnı́ v termı́nu
25. – 29. 7. 2007 poprvé v moravské met-
ropoli – Brně. Hlavnı́ program proběhne
v modernı́m pavilonu F na brněnském
výstavišti BVV. Konference má podporu
a požehnánı́ brněnského biskupa Mons.
ThLic. Vojtěcha Cikrleho a záštitu nad
nı́ převzal také hejtman Jihomoravského
kraje Ing. Stanislav Juránek. Program kon-
ference tvořı́ přednášky, adorace, nefor-
málnı́ setkánı́, společná modlitba a bo-
hoslužby. Pozvánı́ na konferenci přijali
letos tito přednášejı́cı́: archimandrita Ser-
giusz Gajek, misionář a apoštolský vikář
řeckokatolické cı́rkve pro Bělorusko, dále
P. Vojtěch Kodet, sestra Veronika Barátová
z komunity Blahoslavenstvı́, P. Michael
Slavı́k, Kateřina Lachmanová, P. Tomáš
Holub, PhDr. Josef Zeman, Petr Hejl
z diakonie Betlém, P. Angelo Scarano a
dalšı́. Podrobné informace k organizaci a
programu, včetně elektronické přihlášky,
najdete na internetu na www.cho.cz nebo
si je vyžádejte na tel. čı́sle 777 087 736.

Pavlina Pastyřiková
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Fotoreportáž z výletu rodin
Brno – Mariánské údolı́ (31. 3. 2007)
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Vı́ce fotek najdete na adrese http://www.svtomas.net/foto/
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Liturgické okénko

TĚLO KRISTOVO! AMEN

Málo kostelů má upraven oltářnı́ pro-
stor tak št’astně jako sv. Tomáš. Při svatém
přijı́mánı́ jsme shromážděni jakoby kolem
jednoho velkého stolu, vidı́me jeden na
druhého, můžeme se pohledem či úsmě-
vem pozdravit. Je to předzvěst nebeské
hostiny, na které je sám Ježı́š hostite-
lem i pokrmem. Přál bych si, abychom
byli shromážděni kolem oltáře všichni už
v okamžiku, kdy přijı́má kněz a jáhen,
vždyt’jsme jeden Božı́ lid. Vı́m, že někteřı́
věřı́cı́ vyčkávajı́ v lavicı́ch až na konec
sv. přijı́mánı́, aby třeba nemuseli dlouho
stát, ale připravujı́ se tak o radost z tohoto
společenstvı́.

Nynı́ k nám, kteřı́ jsme se shromáždili
kolem oltáře, přicházı́ kněz, jáhen či ako-
lyta s proměněnou hostiı́, s eucharistickým
Ježı́šem. Soustřed’me se na tento okamžik,
přicházı́ sám Ježı́š, jehož slova jsme před
krátkou chvı́lı́ slyšeli: Vezměte a jezte, toto
je moje tělo, moje krev . . . Služebnı́k u ol-
táře nám tento okamžik připomı́ná slovy:
Tělo Kristovo! A my s vı́rou přitakáme:
Amen. A pak tělo Páně přijı́máme.

Do úst nebo na ruku? Biskupská konfe-
rence schválila oba dva způsoby. Oba jsou
stejně důstojné, to jen náš přı́stup může
být nedůstojný. Lı́bı́ se mi, jak sv. Cyril
Jeruzalemský ve 4. stol. dává instrukce
nově pokřtěným: . . . levou ruku polož pod
pravou, jako by měl být trůn připravený pro

Krále. Na dlaň přijmi Tělo Kristovo a při
tom řekni Amen. Posvět’své oči pozorným
pohledem na svaté tělo, přijmi jej a dbej
pečlivě na to, aby nic nepřišlo nazmar . . .

Udělejme tedy ze svých rukou trůn pro
Krále. S jakou vděčnostı́ mohu prožı́t tento
okamžik! Zabolı́ mě, když vidı́m, jak hostii
někdo

”
slupne jako jednohubku“ nebo ji

přijı́má v otočce či v chůzi od oltáře. Bratři
a sestry, dopřejme si ten zlomeček času,
podı́vejme se s úctou na Ježı́šovo tělo a
uctivě je přijměme.

A jak přijmout důstojně Ježı́šovo tělo
do úst? Náš jazyk by měl být také jakýmsi
trůnem, na kterém bude spočı́vat Král.
Otevřeme dostatečně ústa a nechme si
položit Eucharistii na jazyk, který volně
spočı́vá v úrovni zubů. Zkusme se podı́vat
do zrcadla, jak zbožně otevı́ráme ústa a
nastavujeme jazyk. Udělejme to z úcty
před Ježı́šem.

Máme při přijı́mánı́ klečet nebo stát?
Při přijı́mánı́ na ruku rozhodně stát. Při
přijı́mánı́ do úst bychom v našem kostele
mohli sice pokleknout na stupı́nek, ale
s ohledem na polohu kněze, který na
stupı́nku stojı́, si myslı́m, že bychom měli
všichni přijı́mat vestoje.

Po přijı́mánı́ se vrat’me pokojně na
mı́sto a setrvejme v tichém klaněnı́. Pán
můj a Bůh můj. Toto je Tvoje tělo, které
se za mne vydává. Také moje tělo se ted’
vydává Tobě, Tobě v těchto bratřı́ch a
sestrách. Amen.

A. Svoboda
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Rozhovor
s Romem Kostřicou

Dnešnı́ Tomášek vám přinášı́ rozhovor
s Romem Kostřicou, který byl pokřtěný
na Bı́lou sobotu spolu s dalšı́mi čtyřmi
katechumeny. Roma můžete potkávat v na-
šem kostele, ve farnı́ kavárně, stejně tak
jste si ho mohli všimnout při zahajovacı́
polonéze na poslednı́ch třech farnı́ch ple-
sech. Rom studuje zahradnı́ architekturu a
architekturu na VUT, nesmı́me opomenout
jeho zásluhu na vydávánı́ Tomáška (ale-
spoň dočasně) na recyklovaném papı́ře.
Tento (mı́sty značně spontánnı́ ,) rozhovor
vznikl pár dnů po křtu v útulném prostředı́
kavárny Spolek:

Rome, na začátek by nás zajı́maly Tvé
pocity, které jsi měl na Bı́lou sobotu večer –
měl jsi i trochu trému před tou spoustou lidı́
na vigilii, nebo jsi tyhle obavy neřešil a spı́š
jsi celou událost prožı́val hlavně uvnitř?

No, on celý obřad proběhl v hrozné
rychlosti, ani jsem třeba pořádně nevnı́mal
svého kmotra Tomáše Dvořáka (Vlka),
jenom jsem cı́til jeho ruku, kterou jsem měl
na rameni, a jinak jsem absolutně nevnı́mal
nikoho za sebou. My jsme stáli vpředu
před oltářem, takže za námi nebylo nikoho
vidět.

A jak jsi prožı́val celý ten den před
vigilii? Myslel jsi na křest?

No, myslel jsem, samozřejmě (smı́ch
,) Ale tı́m, že jsme se připravovali tak
dlouho, už to v sobotu bylo právě hrozně

přı́jemné. Nějak jsem si z toho večera nic
nedělal a řekl jsem si, že už to nechám
volně plynout. Sobotu jsem prožil s rodiči a
jenom jsem čekal na ten večer, až to přijde.

Zmı́nil jsi svého kmotra, Tomáše Dvo-
řaka – Vlka. Zajı́malo by mě, a určitě i
farnı́ky, jak sis ho vlastně vybral, jestli
je pro Tebe hlavně kamarád nebo sis ho
vybral i proto, že Tě oslovuje jeho způsob
vı́ry?

Hlavnı́ důvod byl takový, že když jsme
jednou vycházeli z kostela, se mě Vlk
zeptal, co se mnou uděláme, že jsem pořád
nepokřtěný a nic se neděje. Já jsem mu
odpověděl, že nemám kmotra a že až budu
mı́t kmotra, tak se nechám pokřtı́t. Slovo
dalo slova a už jsem měl kmotra. To bylo
asi před dvěma roky. Ted’jsem Vlkovi volal
asi 14 dnı́ před Velkonocemi, připomenout
se s tı́m, že doufám, že bude můj kmotr.

A ještě bychom se mohli dostat trochu
do historie, zpátky, farnı́ky by mohlo zajı́-
mat –

Jako kdy bylo rozhodnutı́?

Ano, a jestli to Tvoje rozhodnutı́ pro
křest přišlo v jednom okamžiku nebo šlo
spı́š o vývoj událostı́?

Já jsem k Tomáškovi a ještě předtı́m
na BiGy (Biskupské gymnázium – pozn.
redakce) chodil na mše dobrých asi sedm
let, takže to byla taková řada. Ale asi
okamžikem, kdy jsem se pro křest rozhodl,
byly Velikonoce před pár roky. Tehdy se na
Bı́lou sobotu objevil nějaký popud, nevı́m,
nic se nestalo, ale prostě to byl takový
popud. Já jsem se rozhodl, že chci, a teprve
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potom jsem pro to začal něco dělat. Takže
takto.

Možná Tě asi taky hodně ovlivnili ka-
marádi, se kterými chodı́š k Tomáškovi . . .

Jo, to velice.

A BiGy taky?

, Doufám, že ne , (Veverka: To tam
nepiš!) Rom měnı́ tón: Ano, BiGy mě
velice ovlivnilo, dalo mi nejlepšı́ základy
ve vı́ře, obzvláště v cı́rkevnı́ch dějinách ,

Vrátı́me se k těm kamarádům – takže
hlavně přes lidi, že, ses dostal k vı́ře?

Jo, hlavně přes lidi. Kamarád řı́kal:

”
Pojd’te k Tomáškovi.“ Já jsem řı́kal:

”
Ne

ne, nebudu vstávat.“ –
”
Ne, pojd’, pojd’,

pojd’.“ A potom přišla farnı́ kavárna a
společenstvı́ a už se to vezlo.

Takže ten vztah k Bohu asi postupně
vznikal, vznikal a vznikal . . .

Vznikal a doufám, že bude ještě vı́c
vznikat. Pan kaplan řı́kal, že tohle je teprve
začátek, tak uvidı́m.

A jak se cı́tı́š ve farnosti? Nevadı́ Ti, že
je tak veliká, že je pro člověka někdy možná
těžké do nı́ proniknout, nebo tam máš své
kamarády a cı́tı́š se tam v pohodě?

To jsou otázky . . . Já si myslı́m, že čı́m
většı́, tı́m lepšı́, samozřejmě. Dřı́v jsem si
třeba myslel, že do farnosti patřı́m, ale když
jsme po křtu byli v sakristii, přišli ke mně
úplně cizı́ lidi a začali mně přát. Tak jsem
si řı́kal, aha, opravdu, ted’ka sem patřı́m
a můžu ostatnı́ nazvat bratry a sestrami.

A lı́bı́ se mi, že je farnost živá a jede si
podle svého a že člověk, ač jsme každý
jiný, do nı́ může patřit.

A ještě se zeptám, jak sis vybı́ral pat-
rony (ke křtu a k biřmovánı́)?

Tak, svatého Františka z Assissi jsem
vybı́ral velice jednoduše, protože je pa-
tronem ekologů, ten byl jasný, ten šel
ihned. A biřmovacı́ho patrona, svatého
Kryštofa, jsem hledal dlouho, váhal jsem
nad svatým Janem-Evangelistou a třeba
ještě ostatnı́mi, ale pak jsem si řı́kal, že
Kryštof je patronem cestovatelů a poutnı́ků
a že člověk putuje celý život, takže by
mi mohl být oporou. Ač nežil, nejspı́š...
(Veverka: nevadı́!) ,

Musı́me připomenout farnı́kům, že Rom
je tı́m aktivistou, který má na svědomı́
to, že Tomášek vycházı́ na recyklovaném
papı́ře . . .

Ale zase bych chtěl upozornit na to,
že tiskárna zrušila dodávku recyklovaného
papı́ru a už čtyři měsı́ce Tomášek vycházı́
opět na nerecyklovaném papı́ře. Kvůli
tomu, že tisk na recyklovaném papı́ře
vycházı́ asi o deset korun dráž, nebo kolik,
to zrušili.

A tiskárna by musela jenom kvůli To-
máškovi kupovat recyklovaný papı́r, což se
jim nechce, to je škoda.

Veverka: Jaký význam pro Tebe měla
přı́prava ke křtu? Absolvoval jsi na BiGy
osm let náboženstvı́ a podobně, byla i
tak pro Tebe přı́prava užitečná, když jsi
spoustu teoretických věcı́ už znal?
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My jsme na BiGy měli velmi kvalitnı́
přednášky od Orka, takže základy jsme
měli všichni velice dobré. Nebo máme.
Přı́prava byla relativně podobná jako ná-
boženstvı́ na BiGy, ale samozřejmě člověk
zapomı́ná. Děkujeme panu kaplanovi za
přı́pravu, staral se o nás, dával nám texty,
možná je škoda, že jsme se nedokázali
vı́c ptát a rozvı́řit debatu. Shodli jsme
s ostatnı́mi katechumeny, že se budeme
ještě dál scházet, navážeme na přı́pravu.

Jaké byly reakce lidı́ v Tvém okolı́ na
křest?

Z velké části byli lidi překvapenı́, že jdu
ke křtu, protože si mysleli, že jsem dávno
pokřtěný, tak to bylo velké překvapenı́.
Jinak jsem na to nikdy nezaváděl rozhovor,
spı́š když se lidi sami ptali. Nijak jsem to
nerozhlašoval, ale měl jsem radost, že se
to dozvěděli a přišli na křest.

Nesetkal jsi se ve svém okolı́ i s ne-
gativnı́ reakcı́ typu:

”
Co blbneš, křest

v dnešnı́ době?“

Ne, třeba ve škole jsem o tom nikomu
neřı́kal. Nejlepšı́ byla reakce mé maminky,
která ještě na Bı́lou sobotu řı́kala:

”
A ty

v toho Boha věřı́š? No to snad ne, ne?“ Tak
jsem jı́ to nějak vysvětlil, musı́m připome-
nout, že rodiče jsou nevěřı́cı́, převážně.

Veverka: A já bych se Roma zeptala,
jaký bude jeho přı́nos ve farnosti? Každo-
týdennı́ služba ve farnı́ kavárně . . . ?

Ano, tak nějak ,, (Pokračuje už
vážně:) Uvažovali jsme s kamarádem Da-
videm, že se zapojı́me do přı́prav akce
pro Papežské misijnı́ dı́lo dětı́. Vzadu na

nástěnce to tam visı́, každodenně se na
to všichni dı́váme . . . (Veverka s Romem
domlouvajı́ přı́padnou spolupráci skautů
s Romem a jeho kamarádem Davidem na
vernisáži pro Papežské misijnı́ dı́lo dětı́.)

Veverka: A obligátnı́ otázka, co bys
chtěl, Rome, vzkázat našim farnı́kům?

Kupujte fairové kafe! A taky, že jsem
hrdý, že občan Rulı́k je můj bratr v Kristu
a alespoň někdo z našı́ rodiny má bystu.

Děkujeme za rozhovor,

Marta Ještěrka Svobodová

a Veronika Veverka Motáčková

Hledáme tisı́c Josefů

Tento zvláštnı́ název patřı́ projektu,
který vznikl loni při návštěvě Indie. Můj
bratr Josef navštı́vil spolu se členy diecéznı́
charity Hradce Králové stát Karnataka
v jihozápadnı́ Indii, kde žijı́ sponzorované
děti z projektu Adopce na dálku.

V jedné velmi chudé zemědělské ob-
lasti se setkal s knězem z farnosti sv. Josefa.
Kostel sv. Josefa, který sloužı́ také jako
škola pro děti a centrum pro rodiny, je
velmi malý a zchátralý. Denně ho navštı́vı́
až 50 rodin, v neděli pak přes tisı́c lidı́.
Většina z nich však musı́ stát venku.

Vesničané toužı́ po novém a většı́m
kostele, kam by se vešlo i několik škol-
nı́ch třı́d. Každá rodina už na jeho stavbu
přispěla částkou 500 rupiı́ a vdovy 250.
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Potřebujı́ ještě asi jeden milion našich
korun. A protože jde o farnost a kostel sv.
Josefa, vznikl nápad obrátit se s prosbou
hlavně na všechny Josefy. Když tisı́c Jo-
sefů pomůže a každý daruje tisı́c korun,
stane se jejich touha skutečnostı́.

Podpořit tento projekt se rozhodli také
naši přátelé hudebnı́ci uspořádánı́m kon-
certů. V Brně se koncert uskutečnı́ na
svátek sv. Josefa, dělnı́ka (1. května) v 18
hod. v sále Josefa Dobrovského v Kon-
ventu Milosrdných bratřı́ na Vı́deňské
7. Program je kvalitnı́ (z tvorby Josefů
– Rejchy, Myslivečka, Haydna, Suka a
Johannesa Brahmse), vstupné dobrovolné.

Všechny vás srdečně zvu a věřı́m, že i
vy budete obdarováni krásným hudebnı́m
zážitkem.

Eva Suchárová

Z farnı́ charity

DĚKUJEME . . .

Na naši druhou výzvu s prosbou o do-
provod staré panı́ na nedělnı́ mši svatou
v 11 hodin se přihlásily tři dobrovolnice.
Po vzájemné domluvě se, tak jak jim to čas
a okolnosti dovolı́, v této službě vystřı́dajı́.
Přihlášeným ženám děkujeme.

PROSÍM, PŘIHLASTE SE . . .

Prosı́m, aby se mi přihlásila panı́, která
se mnou mluvila před jednı́m až dvěma
měsı́ci v neděli před devátou hodinou.

Pověděla mi o svých problémech s překla-
dem dopisů posı́laných mezi nı́ a dı́tětem
adoptovaným na dálku z a do angličtiny.
Kontaktovala jsem kvalifikovanou anglič-
tinářku, která je ochotná překlad zajistit.
Prosı́m, přihlaste se, chodı́m pravidelně na
nedělnı́ mši svatou v 7.45.

JEŠTĚ K TŘÍKRÁLOVÉ SBÍRCE 2007

Na charitnı́ vývěsce vzadu najdete se-
znam projektů charity, kterým bude po-
skytnuta finančnı́ pomoc z peněz vybra-
ných při Třı́králové sbı́rce.

ZPRÁVY Z DIECÉZNÍ CHARITY BRNO

– V neděli 17. června 2007 oslavı́
Diecéznı́ charita Brno 15 let své pů-
sobnosti. Oslavy budou probı́hat ve
Žd’áře nad Sázavou v areálu zámku
Kinských. Budou zahájeny v 10.30
mšı́ svatou a celé odpoledne se v areálu
zámku budou konat akce pro dospělé
a děti.

– Diecéznı́ charita nabı́zı́ významnou
pomoc sociálně znevýhodněným li-
dem. Představujeme jejı́ propagačnı́
letáček:

Diecéznı́ charita Brno
Celsuz (Centrum pro lidi sociálně zne-
výhodněné). Otevřeno denně od 8 do 20
hodin.
Poskytneme Vám bezplatné informace a
rady, poradı́me při hledánı́ bydlenı́, za-
městnánı́ a zvýšenı́ Vašı́ kvalifikace, po-
můžeme se začleněnı́m do společnosti:

– Informačnı́ centrum
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– Poradenské centrum
– Vzdělávacı́ centrum
– Centrum zaměstnanosti
– Multikulturnı́ centrum

Kontakt:
Tř. Kpt. Jaroše 9, 661 35 Brno
celsuz.dchbrno@caritas.cz
tel: 538 700 950
mobil: 603 992 009

Děkujeme za duchovnı́ i finančnı́ pomoc a
současně o ni prosı́me.

Božena Kad’ourková

za dobrovolnı́ky farnı́ charity

P. Josef Koláček SJ

Dne 27. května bude celebrovat cho-
rálnı́ mši sv. v kostele sv. Tomáše P. Josef
Koláček SJ. V následujı́cı́m textu se s tı́mto
jezuitou můžete seznámit blı́že.

Narodil se 1. zářı́ 1929 v Bystrci u Brna
(tehdy se tato obec tak jmenovala). Pokřtěn
byl v kostele sv. Janů (Jana Evangelisty a
Jana Křtitele) v Bystrci, kde má m.j. Lud-
vı́k Kolek jednu ze svých raných fresek.
Tam ministroval a pak zde, jako student
reálného gymnázia v Brně-Žabovřeskách,
hrál na varhany. Maturoval v červnu 1948.
To už byli komunisté u moci. 14. srpna
vstoupil do noviciátu jezuitského řádu na
Velehradě. Tam ho zastihlo v noci ze 13. na
14. dubna hromadné zatčenı́ všech jezuitů,
noviců bylo 33. V noci byli odvezeni do
Bohosudova, pak v zářı́ do Oseku. Odtud
byl 13. zářı́ odveden na vojnu – k PTP,
se šibeničnı́m humorem tomu řı́kali, že

”
sloužı́ u rychlopalných krompáčů a trys-

kových lopat“. Zažil pevnost Komárno,
Podbořany, nejdéle byl jako

”
pétépák“

v Hájnı́kách u Sliače, kde stavěli kasárna
pro letce a bytovky na Fončordě v Banské
Bystrici, vysı́lačku u Zvolena a jiné otrocké
práce. Do civilu byl propuštěn až k 1.
lednu 1954. Nejprve pracoval v Premě-
Brno (výroba plynoměrů), pak ve Zbro-
jovce nejprve jako klempı́ř, později jako
seřizovač lisů. Do chorálu u sv. Tomáše
přišel v roce 1956. Krátce nato začaly
soudnı́ procesy s jezuity. Několikrát byl
vyslýchán v Brně-Bohunicı́ch (sedmi a
devı́tihodinové hodinové výslechy), ale
nikdy nebyl odsouzen. To až po svém

”
útěku do ciziny“. Dne 19. zářı́ 1968 odjel

do Salzburgu na výstavu, kde měl několik
svých obrazů i Ludvı́k Kolek. Salzburgem
však jen projel při cestě do Innsbrucku, kde
na tamnı́ univerzitě dokončil teologická
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studia. Potom podle destina P. provinciála
Šilhana odejel do Vatikánského rozhlasu,
kde působı́ od 1. 10. 1970: Nejprve jako
redaktor, pak vedoucı́ českého vysı́lánı́ (do
roku 2001). S českou sekcı́ vysı́lánı́ spolu-
pracuje nadále, ale nynı́ ji vedou mladı́ –
P. Milan Glaser SJ a Johanka Bronková (ta
nedávno zı́skala doktorát z dějin uměnı́ na
KU v Praze). Z bibliografie patera Koláčka
si zasloužı́ zmı́nku 21 studiı́ o jezuitských
misionářı́ch české provincie

”
starého“ To-

varyšstva (tedy do zrušenı́ řádu v roce
1773), několik životopisů světců, vı́ce pře-
kladů včetně Katechismu katolické cı́rkve
i Kompendia, skoro všechny encykliky
a apoštolské listy Jana Pavla II., nynı́
i Benedikta XVI. atd. V současné době
dokončuje překlad apoštolské exhortace
Sacramentum Caritatis Beneditka XVI.

PhDr. Jan Weinberger

Operace VARNOST
skautská hra po městě

Sraz byl u Janáčkova divadla v 9:00.
Když jsem tam přišla v doprovodu dalšı́ch
třı́ holek, byly tam už dalšı́ tři holky,
několik kluků a někteřı́ vedoucı́.

Potom co se dostavili všichni kluci a
holčičı́ vedenı́ se rozhodlo, že už asi žádné
dalšı́ holky nepřijdou, nás Kithy a Nardo
rozdělily do dvou skupinek. Pak nás kluci
zavolali k sobě, tam nám oznámili naše
definitivnı́ skupinky.

Potom nás uvedli do děje. Takže jsme
se najednou ocitli ve Velké Británii, odkud
se měl řı́dit nelegálnı́ obchod s jadernými
zbraněmi pro Koreu. V tomto obchodě
bylo zapleteno i Slovinsko.

Obě dvě skupinky měly zjistit, kdo za
těmi obchody stojı́. Naše skupinka měla za
velitele Dana a druhá Matese. Tihle velitelé
nám měli dávat úkoly. A poslednı́ věc,
kterou nám řekli, byla hranice územı́ přes
Malinovského náměstı́, náměstı́ Svobody
a Dominikánské náměstı́. V průběhu hry
nás mohli chytnout korejštı́ zabijáci, a
v přı́padě, že nás chytli, jsme se museli na
deset minut vrátit na základnu. Potom nám
každé skupině dali tři papı́ry se jmény a
adresami a tyto všechny adresy jsme měli
obejı́t a zjistit, zda jsou lidé, kteřı́ bydlı́
na těchto adresách, podezřelı́, nebo jsou
nevinnı́.

Tak jsme se vydali hledat nějaké
mı́sto, které by nám mohlo posloužit jako
základna. Nakonec jsme si našli mı́sto
u vchodu do kostela sv. Jakuba. Potom
jsme se rozdělili na dvojičky. Každá dvo-
jička si vzala jeden papı́r se jmény. Do-
mluvili jsme si sraz v 11:00 opět u vchodu
do kostela a rozběhli jsme se po městě.
Když jsme se v jedenáct vrátili, čekal
tam Balzám a řekl nám, že Dan nevěřı́ té
druhé skupině, a tak musı́me ověřit i jejich
kontakty a ještě někam že musı́ jı́t, takže si
máme vzı́t ty jeho papı́ry. Nato jsme se opět
rozběhli po městě. Opět jsme se za hodinu
potkali a Dan nám řekl, že musı́me chytit
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bud’ Kithy, nebo Nardo, a protože jsme
uviděli Nardo, tak jsme se za nı́ vydali,
chytili ji a zavedli k Danovi. A protože
dva kluci ztratili svůj papı́r, tak jsem si
udělala ještě procházku na Cejl, zatı́mco
ostatnı́ dál pobı́hali po městě. Potom co se
vrátil Balzám, už jsme si sedli a snažili se
přijı́t na sı́t’, která nás dovedla až k tomu,
že za všı́m stál od začátku velitel tajných
služeb (Keo). Pak jsme se spojili s druhou
skupinou a vydali jsme se Kea svrhnout.
Povedlo se nám to a mohli jsme jı́t domů.

Barbora Willy Vašková

O Zrnı́čku
pohádka

Plnit Božı́ vůli v naprosté vydanosti
je někdy velmi těžké, ale vždycky dobré.
Právě toto téma v sobě chce nést dnešnı́
pohádka.

Přišlo jaro, čas nového života. Roz-
sévač zaséval do čerstvě vyorané brázdy
pšeničná zrna, většina z nich padla do
přichystané hlı́ny. Jen jedno zrnı́čko zamı́-
řilo rovnou do loňského ptačı́ho hnı́zda.
Zatetelilo se radostı́, protože v hnı́zdě bylo
pohodlné, přı́jemné teploučko na rozdı́l od
nelákavé temné a mokré brázdy. Zrnı́čko
se oddávalo lahodnému lenošenı́, zatı́mco
ostatnı́ zrnka pocı́tila prvnı́ dotyk půdy, vy-
zývajı́cı́ je k vydánı́ skrytého života. Jejich

hladká slupka začala praskat, aby otevřela
cestu kořı́nkům i stvolu. Zrnı́čko v hnı́zdě
slyšelo vzdálené bolestné vzdechy svých
druhů, opatrně nakouklo přes okraj hnı́zda
a otřáslo se hrůzou při pohledu na dramata
odehrávajı́cı́ se pod nı́m. Zděšeně hupslo
zpět do hnı́zda s pocitem, že viděné nikdy
nechce zažı́t samo na sobě. Raději volilo
útěk do libého spánku. Přešly dny slunečné
i deštivé, zrnı́čko procitlo a znovu pohlédlo
dolů na zkázu ostatnı́ch zrnı́ček. Ale co to?
Pod nı́m se vlnilo překrásné dosud zelené
moře nových klasů. Den po dni zrnı́čko
pozorovalo, jak nové klasy zlátnou pod slu-
nečnı́ dlanı́ obtı́žené spoustou zrn. Zrnı́čko
v hnı́zdě se jim vůbec nepodobalo, bylo
již zašedlé, vysušené, ztvrdlé na kámen.
V den, kdy klasy dozrály, přiletěl vrabčák
z nedalekých zahrad, zahlédl v hnı́zdě
ukryté zrnı́čko a vmžiku ho sezobl.

Jarka Cýrusová

Oprava

Váženı́ čtenáři,
v minulém čı́sle Tomáška jsme otiskli

pohádku
”
Velikonočnı́ radost“, kde jsme

chybně uvedli autorku. Pohádku napsala
Marie Sojka Veselá, které se tı́mto omlou-
váme.

redakce
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Bystré hlavy

Kam nás chce pozvat Honza 8. května? Jděte z polı́čka START 4 polı́čka na východ,
2 polı́čka na jih, 1 na západ, 2 na jih, 4 na východ, 1 na sever, 2 na západ a dorazı́te do
cı́le.
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